
عضو کمیسیون جهش تولید خبر داد؛

تسهیل دسترسی تولید به نقدینگی 
در آینده ای نزدیک

گروه اقتصادی - نایب رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید گفت: 
دسترسی راحت تر بخش تولید به نقدینگی و جبران ضعف مالی در آینده نزدیک 

با قانون مورد بررسی کمیسیون ویژه جهش تولید رخ خواهد داد.
جعفر قادری با تاکید بر ضرورت فروش اموال مازاد شبکه بانکی با هدف 
افزایش کفایت سرمایه بانک ها در راستای حمایت از تولید، اظهار کرد: تبدیل 
اموال مازاد بانکی به سرمایه نقد می تواند ضمن افزایش سقف تسهیلات دهی 

آنها رشد خدمات دهی به بخش مولد جامعه را رقم بزند.
نایب رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید مجلس افزود: بر همین 
اساس تدابیری برای رفع مشکل مالی بنگاه های اقتصادی و بخش های پیشران 

اقتصادی در نظر گرفته شده است.
وی ادامه داد: در طرح تأمین مالی تولید و زیرســاخت های آن علاوه بر 
سازوکارهایی که در سیستم بانکی تعریف شده در بازار سرمایه نیز این امکان 
و این فرصت فراهم خواهد شد تا مشکل نقدینگی واحدهای تولیدی را مرتفع 
کنیم. قادری تاکید کرد: دسترسی راحت تر بخش تولید به نقدینگی و جبران 
ضعف مالی در آینده نزدیک با قانون مورد بررسی کمیسیون ویژه جهش تولید 
رخ خواهد داد. وی تصریح کرد: عدم همکاری بانک ها در تسهیلات دهی علل 
مختلفی دارد که یکی از آنها بالاتر بودن نرخ تورم به نسبت نرخ تسهیلات دهی 
اســت از این رو برای شبکه بانکی تبدیل نقدینگی به اموال و دارایی به صرفه 
تر شده است. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه 
فروش اموال مازاد شبکه بانکی با هدف رشد سقف تسهیلات دهی آنها لازم 
اســت، گفت: دولت باید اقداماتی را برای کمک به تولید در دســتور کار قرار 
دهد تا بخش مولد ما که سهم به سرایی در اشتغال نیز داشته دچار رکود نشود.

قادری با تاکید بر اینکه بخش خصوصی یا دولتی که در حوزه تولید مشغول 
بوده باید مورد حمایت واقع شود، تصریح کرد: قطعاً باید قفل ایجاد شده در مسیر 
تداوم تولید با تدابیری باز شود اما لازمه این کار همراهی بیش از پیش دولت و 

شبکه بانکی با واحدهای تولید است.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - قــرار بود با 
اجرای طرح نوسازی ناوگان فرسوده 
در بخش حمــل و نقل بار، دارندگان 
کامیون هــای فرســوده، خودروهای 
خــود را از رده خــارج کنند و به ازای 
اقســاط آن، با حمایت دولت، مالک 
کامیون اروپایی شــوند اما در اجرا هر 
چند کامیون های سه سال کرده اروپایی 
وارد شدند اما چرخ آنها به جاده نرسید 

و در گمرک انباشت شدند.
طبق اعلام ســازمان راهداری و 
حمــل و نقل جاده ای، نیمی از حدود 
400 هــزار کامیون موجود و فعال در 
شــبکه جاده ای، فرســوده هستند که 
تــردد با این ناوگان پیــر میزان هزینه 
سوخت، اســتهلاک و آلایندگی را تا 
چند برابر افزایش می دهند، از این رو 
طرح نوسازی از سال 97 کلید خورد 

و از سال 99 به اجرا رسید.
اما در اجرا موانعی ایجاد شد که 
نتیجه این بــود در حالیکه دیگر برای 
دارندگان کامیون های فرسوده، اسقاط 
و خرید کامیون نــو صرفه اقتصادی 
نــدارد، کامیون های وارداتی دســت 
دارنــدگان کارت بازرگانــی، دلالان 
و واســطه ها افتــاد، حواله فروشــی 
و گران فروشــی شــد و در نهایت با 
افزایــش قیمت ها دســت رانندگان 
کامیــون به کامیون هــای نو داخلی و 

اروپایی نرسید.
بر زمین مانــدن تعهدات دولت 
در اجرای نوســازی نــاوگان باری 
تنها نمونه ای از مشــکلات زنجیره ای 
رانندگان کامیون اســت که دولت با 
رسوب کامیون های وارداتی و افزایش 
تعداد کامیون های فرسوده تصمیماتی 
برای تســهیل ترخیص کامیون های 
وارداتــی گرفت که این تصمیمات از 
جمله تغییراتی در شرط گواهی اسقاط 

هفته گذشته در مجلس تصویب شد و 
در حــال حاضر هر متقاضی که امکان 
ارائه گواهی اســقاط را نداشته باشد 
می تواند، به جای ارائه گواهی اسقاط 
5 درصــد ارزش کامیــون وارداتی و 
1.5 درصد کامیون ســاخت داخل را 

بپردازد.
هرچند که این تصمیم مخالفانی 
دارد کــه معتقدند با عدم ارائه گواهی 
اسقاط به تعداد کامیون های کشور که 
همین الان هم بیشــتر از نیاز هســتند 
اضافه می شود و از سوی دیگر اساسا 
طرح نوســازی و از رده خارج کردن 
کامیون های فرسوده محقق نمی شود 
و از سوی دیگر با افزایش قیمت ها در 
طول نزدیک به 3 سال اجرای این طرح 
دیگر رانندگان قدرت خرید ندارند که 
بخواهند گواهی اسقاط را ارائه دهند یا 
از این امتیاز حذف این شــرط استفاده 
کننــد و کامیون های نو هم به دســت 

مخاطب هدف نمی رسد.  
سید جلال موسوی، نایب رییس 
کانون انجمن های صنفی کامیونداران 
کشــور درباره روند اجرای نامناسب 
طــرح نوســازی نــاوگان کامیون و 
شــرایطی کــه باعث شــد برخی از 
رانندگان اعطای نوسازی را به لقایش 
ببخشند و قید کامیون نو را بزنند، اظهار 
داشت: مشــکلاتی باعث شد که این 
طرح به درســتی به اجرا نرسد و یکی 
از دلایلی کــه منجر به عدم ترخیص 
کامیون های وارداتی شــد بحث عدم 
ارائه گواهی اســقاط بود. طبق قانون 
برای واردات هر دستگاه کامیون نو و 
سه سال کارکرده و کمتر اروپایی باید 
یک دســتگاه کامیون فرسوده اسقاط 
می شد اما رانندگان امکان اسقاط را به 
دلیل افزایش قیمت کامیون از دســت 

دادند.  

وی ادامه داد: البته هفته گذشته با 
موافقت مجلس مشــکل عدم گواهی 
اســقاط در بحث نوســازی ناوگان 
برای رانندگان کامیون حل شــد و هر 
متقاضــی می توانــد در صورت عدم 
گواهی اسقاط 5 درصد ارزش کامیون 
وارداتــی را بپردازد و این 5 درصد در 
کامیون هایی با ارزش 3 میلیارد تومان 
تقریبا به چیزی حــدود 150 میلیون 
تومان می رســد. پرداخت 5 درصد از 
ارزش کامیون به جــای ارائه گواهی 
اســقاط تنها مشــمول کامیون هایی 
می شــود که قبل از تاریخ آبان ماه سال 
جاری ثبت ســفارش شده اند و ثبت 
ســفارش ها و خریــد کامیون ها پس 
ازایــن تاریخ مشــمول ارائه گواهی 

اسقاط خواهد شد.
نایب رییــس کانون انجمن های 
صنفــی کامیونــداران با بیــان اینکه 
شــخصا مخالف این رویه هســتم، 
گفــت: ارائه گواهی اســقاط حذف 
نشــده اســت و نباید هم حذف شود 
چراکــه انجام واردات بدون اســقاط 
کامیون های فرسوده نه تنها به نوسازی 
ناوگان منجر نمی شــود بلکه ترافیک 
کامیون های باری دیوانه کننده خواهد 
شــد و کامیون های فرســوده باید از 

ترافیک خارج شوند.
وی تاکید کرد: اما  در همین مدت 
زمان قیمت های کامیون های مشمول 
اســقاط افزایش یافت بــه طوریکه 
قیمت ها از 250 میلیون تومان به بیش 
از یــک میلیارد تومان رســید و دیگر 
اسقاط برای متقاضیان کامیون های نو 

صرفه اقتصادی ندارد.
موسوی افزود: معتقدم نوسازی 
ناوگان و واردات کامیون اساسا بدون 
برنامه بود، مشــکل این بود که تمرکز 
بر واردات کشــنده است این در حالی 

اســت که در بحث بار خرد با کمبود 
ناوگان مرتبط با آن )کامیونت( مواجه 

هســتیم و به طور قطع در جابه جایی 
بارهای خرد با خودروهای سنگین به 

مشکلاتی بر می خوریم. از سوی دیگر 
بازار از خاور اشــباع شده و به حدی 

خاور در ناوگان وجود دارد که با مازاد 
این ناوگان و سرگردانی آن مواجه ایم.

نایب رییــس کانون انجمن های 
صنفی کامیونداران گفت: واردکنندگان  
کامیون هــا در ایران به دلیل نداشــتن 
گواهی اســقاط چند ماه ســرگردان 
بودند و امکان استفاده از این کامیون ها 
را نداشــتند. در این مدت به طور کلی 
تورم در ایران و در دنیا افزایش یافت و 
کامیون  هم مانند سایر کالاها گران شد 
و بــه دنبال آن قدرت خرید رانندگان 

هم کاهش پیدا کرد.
وی تاکیــد کــرد: البتــه قیمت 
کامیون هــای تولید داخل هم افزایش 
یافت به طوری که قیمت یک دستگاه 
فوتون در تیرماه سال گذشته در شرایط 
پرداخــت نقد 2 میلیارد و 200 تومان 
بــود امروز قیمت این مدل کامیون در 
بازار به 3 میلیارد و 700 میلیون تومان 
رسیده این در حالی است که متقاضیان 
بــرای خرید این کامیون باید 9 ماه در 

نوبت تحویل بمانند.
موســوی درباره حمایت دولت 
در قالب پرداخت تســهیلات خرید 
کامیون نو اظهار داشــت: هر چند در 
ابتــدای اجرای این طرح دولت تقریبا 
به انــدازه نیمی از قیمت کامیون را به 
متقاضی تسهیلات پرداخت می کرد 
اما وقتی با استقبال متقاضیان و استمرار 
تقاضا بدون ارائه تسهیلات هم مواجه 
شــد، این میزان تســهیلات را حذف 
کرد چراکه در شرایط عرضه محدود، 
تقاضا افزایش یافت و روند این تقاضا 
در شرایط بدون وام هم ادامه پیدا کرد. 
متاسفانه افرادی متقاضی خرید کامیون 
شدند که راننده کامیون و مالک کامیون 
فرسوده نیستند و به هر فردی دسترسی 
برای خرید کامیون داده شد و وقتی هم 
تقاضا بالا رفت، امتیازات برای فروش 

و عرضه کمتر شــد. معتقــدم در این 
بخش تنها نمی توان به سمت عرضه و 
دولت ایراد گرفت و بخشی از مشکل 

به رفتار طرف تقاضا برمی گردد.
نایب رییــس کانون انجمن های 
صنفی کامیونداران با اشــاره به میزان 
ســفارش حمل بار هر راننده گفت: 
این گونه نیســت که برای 400 هزار 
کامیون موجود، در هر فصلی سفارش 
حمل بار وجود داشــته باشد.  حمل و 
نقل بار مقطعی اســت به این معنا که 
در فصل پیک تره بــار و محصولات 
کشــاورزی درخواســت برای جابه 
جایــی بار افزایش پیــدا می کند و در 
آن بازه زمانی با کمبود ناوگان به ویژه 
کامیون های 6 چرخ، در فصولی مانند 
حال حاضــر که واردات کالاهای فله 
از جملــه گندم افزایش یافته با کمبود 

ناوگان هم مواجه می شویم.
وی با اشاره به مهاجرت رانندگان 
کامیون از کشــورمان به کشــورهای 
اروپایی گفت: در حال حاضر در اروپا 
تعداد کامیون شرکت های حمل و نقل 
افزایش یافته اما با کمبود راننده مواجه 
شــده اند و به همین دلیل از رانندگان 
ایرانــی اســتقبال شــده و مهاجرت 
رانندگان ایرانی افزایش یافته اســت، 
گفته می شــود در حال حاضر تعداد 
راننــدگان ایرانــی و پاکســتانی در 
شرکت های حمل و نقل اروپایی زیاد 

است. 
البته راننــدگان برای پذیرش در 
این شــرکت های اروپایــی و کار در 
این کشــورها آزمون های استاندارد 
را پشت ســر می گذارند تا مجوز کار 
داشته باشند. ارائه امکانات مناسب به 
رانندگان در این کشــورها باعث شده 
رانندگان ایرانی هم به این کشــورها 

برای کار مهاجرت کنند.

چرخ کامیون های وارداتی برای رانندگان ناوگان فرسوده نچرخید

افزایش مهاجرت رانندگان 
ایرانی به اروپا

نایب رییس کانون انجمن های صنفی کامیونداران گفت: در حال حاضر در اروپا تعداد کامیون شرکت های 
حمل و نقل افزایش یافته اما با کمبود راننده مواجه شده اند و به همین دلیل از رانندگان ایرانی استقبال شده و مهاجرت 

رانندگان ایرانی افزایش یافته است، گفته می شود در حال حاضر تعداد رانندگان ایرانی و پاکستانی
 در شرکت های حمل و نقل اروپایی زیاد است.

گروه اقتصادی -  یک کارشناس  
صنعــت هوایی گفت: مــا با توجه به 
بحث تحریم ها نمی توانیم از موسسات 
بین المللی برای تامین منابع مالی خرید 
هواپیما و نوســازی ناوگان اســتفاده 
کنیم، بنابراین باید چنین موسسه ای را 
در داخــل ایران ایجاد کنیم که بانک ها 

می توانند در این زمینه فعال شوند.
دربــاره  منظــری  علیرضــا 
اولویت هــای پیشــنهادی بــه وزیر 
جدید راه و شهرســازی درخصوص 
حمل نقل هوایی اظهــار کرد: یکی از 
مشکلات اساســی در حوزه وظایف 
وزارت راه و  شهرسازی بحث ناوگان 

صنعت هوانوردی است که وضعیت 
مناســبی ندارد. درحال حاضر حدود 
100 فروند هواپیمــای فعال داریم و 
بقیه به دلیل مشکلات در تامین قطعه، 

غیرفعال است.
وی افزود: از طرف دیگر به دلیل 
بحث تحریم ها و نیامدن هواپیماهای 
نو، ناوگان هوایی قدیمی شده و ظرف 
دو ســه ســال آینده در صورت تدبیر 
نشدن راهکارهای جدید، مشکلاتی 

را تجربه خواهیم کرد.
این کارشــناس صنعت هوایی 
با بیان این که در چند ســال گذشــته 
برنامه ریــزی منظــم و خوبــی برای 

افزایش یا نوســازی نــاوگان هوایی 
صورت نگرفته است خاطرنشان کرد: 
نوع نظــام مدیریتی در صنعت هوایی 
باعث شده تا شرکت های هواپیمایی 
نتوانند نقدینگی مناسب برای بازسازی 
هواپیماها را به دست بیاورند. با توجه 
به تحریم ها باید مقررات درخصوص 
تســهیلاتی ورود قطعات هواپیما به 
داخل کشــور وضع شود و بشود یک 
بازسازی اساسی روی هواپیماهایی که 

نیازمند قطعه هستند انجام داد.
منظری تاکید کــرد: در یکی دو 
ســال آینده شــاید ما دیگر نتوانیم از 
هواپیماهای بوئینگ MD اســتفاده 
کنیم؛ مثــل هواپیماهای توپولوف که 
چند ســال پیش از رده خارج شــد. 
بنابراین لازم است تا جایگزین مناسبی 

برای MD داشته باشیم.
وی تــوان داخلی بــرای تامین 
قطعات هواپیما را محدود دانســت و 

گفــت: با وجود آن کــه دانش فنی در 
داخل کشــور به رشد خیلی خوبی در 
بحــث تعمیر و نگهداری رســیده اما 
از توانایی چنــدان بالایی برای تامین 
قطعات هواپیماهای موجود برخوردار 
نیست. این کارشناس صنعت هوایی 
با اشــاره به انتخاب مهرداد بذرپاش به 
عنوان وزیر راه و شهرســازی گفت: 
بیش از دو ســال از عمر دولت فعلی 
باقــی مانده و وزیر راه و شهرســازی 

باید حدود شــش ماه را به شــناخت 
مجموعه ی خود بپردازد. آن هم در یک 
وزارتخانه  زیربنایی اقتصادی به نام راه 
و شهرسازی که حجم فعالیت هایش 

بسیار گسترده است.
منظری ادامه داد: شاید بهتر باشد 
بخش حمل و نقل را از مســکن جدا 
کنیــم. بخصوص در شــرایط فعلی 
که عمومــا موضوع ســاخت چهار 
میلیون واحد مســکونی مطرح شده 

و از صحبت های دیــروز نمایندگان 
مشــخص بود که توجهشــان بیشتر 
معطوف بخش مســکن اســت. لذا 
شاید بخش حمل ونقل مغفول بماند. 
درست است که تعداد مسافر در حمل 
ونقل هوایی چندان زیاد نیســت اما از 
نظر اســتراتژیک و راهبردی اهمیت 
ویــژه ای دارد. وی با ابــراز امیدواری 
مبنی بر این که از کارشناسان و نیروهای 
متخصص حوزه هوایی استفاده شود 
گفت: مــن فکر می کنــم وزیر قبلی 
وقــت چندانی برای بخــش هوایی 
اختصاص نداد. منظری، راهکار تامین 
منابع برای نوســازی صنعت هوایی 

را ایجاد شــرکت ها و موسســاتی در  
داخل کشور دانست و گفت: معمولا 
در دنیا  شــرکت ها و موسسات مالی 
وجود دارند که اقدام به خرید هواپیما 
می کنند و به صورت اقساطی در اختیار 
ایرلاین ها قرار می دهند. ما با توجه به 
بحث تحریم نمی توانیم از موسسات 
بین المللی استفاده کنیم. بنابراین باید 
چنیــن موسســه ای را در داخل ایران 
ایجاد کنیــم. بانک ها شــاید بتوانند 
زمینه هــای تامین منابع مالی برای این 
هدف را ایجاد کنند. در غیر این صورت 
خود شرکت های هواپییمایی از توانایی 

مالی برخوردار نیستند.

یک کارشناس پاسخ داد:

بذرپاش برای نونوار کردن ناوگان هوایی چه کند؟

گروه اقتصــادی - وزیر اقتصاد 
با بیان اینکه پیشــنهاد سازمان برنامه و 
بودجــه افزایــش 20 درصدی حقوق 
اســت، تاکید کرد: البته این پیشــنهاد 
قطعی نیســت و ممکن است مصوب 
نشــود. از دیگر پیشــنهادات این بوده 
کــه میزان افزایش دســتمزد و حقوق 
برای دهک های کم درآمد بیشتر باشد. 
تصمیم گیری در این باره به جلســات 

امروز شنبه موکول شده است.
سید احسان خاندوزی در مراسم 
انعقــاد تفاهــم همکاری یــک بانک 
قرض الحسنه با معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری برای تامین مالی و 

حمایت از 1000 شرکت دانش بنیان، با 
بیان اینکه یکی از مسئولیت های وزارت 
اقتصاد تامین مالی دولت است، گفت: 
تامین مالی و پشــتیبانی از تامین مالی 
اقتصــاد به معنای عــام و ایجاد درآمد 
پایدار برعهده وزارت اقتصاد اســت.  
وی بــا بیان اینکه تلاش بر این بوده که 
بیشــترین جذابیت برای شرکت های 
دانش بنیان ایجاد شــود، اظهار داشت: 
اتفاقــی کــه در قانون جهــش تولید 

دانش بنیان رخ داد یکی از نمونه های این 
سیاست ها بوده و با همکاری معاونت 
علمی ریاســت جمهوری به دنبال این 
هستیم که ابزارهای جدیدی در حوزه 

شرکت های دانش بنیان وارد کنیم. 
وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه پیشنهاد 
شده است با توجه به اینکه بخش هایی 
از اقتصــاد در رکود هســتند، حمایت 
مالیاتی اتفاق بیفتد، تصریح کرد: به طور 
قطع وقتی بخشی از اقتصاد با معافیت 

مالیاتی رونق می گیرد، برای دولت هم 
منافعی ایجاد می کند. همچنین پیشنهاد 
دیگر در حوزه دانش بنیان آن اســت که 
از  طریق مالیــات از بخش دانش بنیان 
حمایت شود. چنانکه در بودجه امسال 
هم پنج درصد نرخ مالیات شرکت های 
دانش بنیــان کاهش پیــدا کرد و لایحه 
بودجه 1402 هم حاوی این پیام خواهد 
بــود که همچنان تولید برای بنگاه ها به 
طور خاص شــرکت های دانش بنیان 

تسهیل شــود.خاندوزی همچنین در 
جمــع خبرنگاران درباره بودجه 1402 
خاطرنشــان کــرد: روزهای شــنبه و 
یکشنبه هفته آینده مباحث با جزئیات 
و با توضیحات مفصل طرح و بررسی 
خواهد شد. در حال حاضر نمی توان به 
طور دقیق اطلاعاتــی از بودجه 1402 
ارائه داد اما درباره میزان افزایش حقوق 
و دستمزد سه پیشنهاد ارائه شده است. 
وی ادامه داد: پیشــنهاد سازمان برنامه 

و بودجه، افزایش 20 درصدی اســت 
که البته قطعی نیســت و ممکن است 
مصوب نشود. از دیگر پیشنهادات این 
بوده که میزان افزایش دستمزد و حقوق 
برای دهک های کم درآمد بیشتر باشد و 
تصمیم گیری در این باره به جلســات 
روز شــنبه موکول شــده است. وزیر 
اقتصــاد درباره درآمــد دولت از محل 
مولدســازی دارایی ها در بودجه 1402 
ابراز داشــت: با توجه بــه مجوزهای 
اخذ شــده انتظار می رود که درآمدهای 
حاصل از مولدسازی دارایی های دولت 
در بودجه نســبت به ســنوات گذشته 

افزایش یابد.

گروه اقتصادی - رییس کل بانک 
مرکزی گفت: تدارک لازم برای تامین 
ارز مــورد نیاز خودروهــای وارداتی 
انجام شــده و مشــکلی در تامین ارز 

وجود ندارد.
»علــی صالح آبادی« در حاشــیه 
مراسم انعقاد همکاری بانک مهر ایران 
بــا معاونت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری برای تامیــن مالی یک هزار 
شــرکت دانش بنیــان، در مورد تامین 
ارز خودروهــای وارداتی افزود: درباره 
ارز مورد نیاز این خودروها براســاس 
مصوبــه هیات دولت با وزارت صمت 
مذاکره شــده و تدارک لازم برای تامین 
ارزی انجام شــده است. وی همچنین 
درباره برخی شــایعات دربــاره ارائه 

نشــدن خدمات بانکی بــه افرادی که 
حجاب اســلامی را رعایت نمی کنند 
نیز گفت: شبکه بانکی همچون گذشته 
به شــهروندان خدمات ارائه می کند و 
این موضــوع صحت ندارد. رییس کل 
بانک مرکزی درباره شــایعه سازی در 
فضای مجــازی مبنی بر برکناری وی، 
تصریح کــرد: این ادعــا کذب محض 

است.
نرخ تورم در یک سال گذشته 

کاهشی بود
رییس کل بانــک مرکزی درباره 
تفاوت نرخ تورم اعلامی بانک مرکزی 
و مرکز آمار گفت: نوع محاسبات این دو 
با یکدیگر متفاوت است و این مربوط به 
دوره زمانی مورد محاسبه بانک مرکزی 

و روش هایی محاسبه است.
صالح آبادی افزود: بررســی روند 
نرخ تورم نشــان می دهد که نرخ تورم 
در یک سال گذشته روند کاهشی داشته 
است و ســال گذشته در ابتدای شروع 
کار دولت تــورم 59.3 درصد بود، اما 
هم اکنون به کمتر از 43 درصد رســیده 
اســت و این میزان تورم نیز بالاست و 
مورد تایید ما نیســت و تلاش می کنیم 
کاهش دهیم. وی درباره نرخ سود اوراق 
در بازار سرمایه گفت: اوراق در فضای 
رقابتی است و در خصوص اوراق گام 
مشوق های نیز روز گذشته در شورای 
پول و اعتبار تصویب کردیم تا به جای 
اینکه به ســمت تنزیل در بازار حرکت 
کنــد در چرخه تامین مالی تولید مورد 

استفاده قرار بگیرد.
اعطای وام امســال رشــد 

چشمگیری داشت
صالح آبادی دربــاره اعطای وام 
گفت: ســال گذشــته ۸0 هزار میلیارد 
تومان وام ازدواج پرداخت شد در حالی 
که امسال تا پایان آبان ماه 93 هزار میلیارد 
تومان پرداخت شــد .وی بیان کرد: وام 
فرزندآوری سال گذشته پرداخت نشد، 
زیرا این قانون اواخر سال تصویب شد 
و امسال تا پایان آبان ماه 23 هزار میلیارد 

تومان وام فرزندآوری پرداخت شد.
رییــس بانک مرکــزی ادامه داد: 
بــا توجه به آماری که ذکر شــد نتیجه 
می گیریم که اعطای وام امسال افزایش 
چشمگیری داشت البته باید توجه داشت 

که تقاضا برای این وام ها نیز به شدت بالا 
است.  وی بیان کرد: تکالیف قانونی که 
برای بانک ها درنظر گرفته شده به شدت 
بالاســت و از توان شبکه بانکی خارج 
است و از ســوی دیگر کنترل ترازنامه 
مالی بانک ها در راستای کنترل نقدینگی 
نیز مطرح اســت. صالح آبــادی افزود: 
انتظار داریم در بودجه سال آینده حداکثر 
مبلغی که شبکه بانکی می تواند وام های 
خرد را تامین مالی کند را مشخص کنیم 
و مجلس شورای اسلامی در سطح آن 

تعیین تکلیف کند

اســتقبال اوراق ارزی خوب 
بود

وی درباره استقبال از اوراق ارزی 
گفت: این اوراق با این هدف منتشر شد 
که افرادی که نگران نوســانات نرخ ارز 
هستند از آن استفاده کنند و برای خرید 
اوراق بر اســاس قیمت بازار متشکل 
ارزی ریال بپردازند و در زمان سررسید 
نیز بر اساس میانگین نرخ بازار متشکل 

ارز یا ریال دریافت کنند.
رییــس بانک مرکــزی ادامه داد: 
عمده هــدف انتشــار اوراق ارز برای 

پوشش ریسک نوسانات نرخ ارز است 
و این ابزار در تمام شــعب ارزی بانک 
ملی ارایه می شــود و تا زمان سررسید 

قابلیت خرید دارد.
وی اظهار داشت: استقبال از 
اوراق ارز در حــد انتظار و خوب 

بود.
صالح آبادی درباره انتشــار اوراق 
سکه نیز گفت: هم اکنون نیز محدودیتی 
برای انتشــار اوراق سکه ندارد و افراد 
می تواند تا ســقف صد ســکه اوراق 
خریــداری کننــد و صندوق هــای 

ســرمایه گذاری نیز بدون محدودیت 
می توانند خریــداری کنند. وی افزود: 
هیچ مشــکلی برای خرید اوراق سکه 
وجود نــدارد و این ابزار هم اکنون نیز 
قابل عرضه است و نیاز به اوراق جدید 

نیست.

رییس کل بانک مرکزی:

ارز خودروهای وارداتی تامین شده است

گروه اقتصــادی - وزیر جدید 
راه و شهرســازی در نخستین نشست 
شــورای معاونان بــا تأکید کرد همه با 
جدیــت به کار خود ادامه داده و به وی 

گزارش عملکرد هفتگی دهند.
بعد از جلسه رأی اعتماد مجلس 
به وی، نخستین جلسه شورای معاونان 
وزارت راه و شهرســازی به ریاســت 
مهرداد بذرپاش وزیر منتخب با حضور 
تمامی معاونان ســتادی، حمل و نقلی 
و مسکن و شهرســازی در ساختمان 
دادمان برگزار شد.وزیر راه و شهرسازی 
در این نشست ضمن استماع گزارشی 
از روند فعالیت های مختلف حوزه های 
حمل و نقل و مســکن و شهرسازی از 
تلاش های رستم قاسمی وزیر پیشین 
راه و شهرسازی و همچنین تلاش های 

شــهریار افنــدی زاده در زمان تصدی 
سرپرســتی وزارتخانه تقدیر و تشکر 
کرد. بذرپاش در بیان بخشی از انتظارات 
و برنامه هــای خود گفــت: از تمامی 
معاونت هــا می خواهم کــه با جدیت 
به کار خــود ادامه دهنــد و همچنین 
گزارشــی هفتگی از روند فعالیت های 
خود و پروژه های در دست اجرا همراه 
با پیشــرفت پروژه ها ارائه کنند. عضو 
کابینه دولت ســیزدهم با تاکید بر اینکه 
جلسات شــورای معاونان هر دو هفته 

یکبار تشکیل خواهد شد، روزهای آتی 
را فرصتــی مغتنم برای وزارتخانه راه و 
شهرسازی برای لحاظ شدن پیشنهادات 
بودجــه ای وزارتخانه در قانون بودجه 
1402 دانســت و گفــت: باید تلاش 
شود تا در قانون بودجه 1402 و برنامه 
هفتم توسعه پیشنهادهای وزارت راه و 
شهرســازی در بخش بودجه ای لحاظ 
شــود. وی با تأکید بر لزوم ابتکار عمل 
در تمامــی معاونت های زیرمجموعه 
و توجه به امور ارتباطی اطلاع رســانی 

تصریح کرد: مدیــران روابط عمومی 
دستاوردهای وزارت راه و شهرسازی 
را بــه اطلاع همگان برســانند و ارائه 
اطلاعات واقعی بــه عملکرد وزارت 
راه و شهرسازی کار مهمی است که در 
برنامه و اولویت های این دوره قرار دارد.

بذرپاش همچنین از تشــکیل شورای 
اطلاع رســانی وزارت راه و شهرسازی 
خبــر داد. در ایــن نشســت برخی از 
معاونان وزیر راه و شهرسازی از جمله 
شهریار افندی زاده معاون حمل و نقل، 

داریوش امانی رئیس سازمان راهداری 
و حمــل و نقل جاده ای، میعاد صالحی 
مدیرعامل شــرکت راه آهن جمهوری 
اســلامی ایران، سحر تاجبخش رئیس 
ســازمان هواشناسی، محمد محمدی 
بخــش رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشور گزارشــی از روند فعالیت های 
مجموعه های تحت مسئولیت خود ارائه 
کردند.  در این نشست همچنین معاون 
شهرســازی و معماری، معاون مسکن 
و ســاختمان، مشــاور امور ایثارگران 

و مدیــران ارشــد ســایر بخش های 
وزارتخانــه حضور به هم رســاندند. 
همچنین رئیس بنیاد مسکن نیز دراین 
نشست گزارشــی از فعالیت های بنیاد 
مســکن در اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن در شهرها و روستاها و بازسازی 

واحدهای مسکونی ارائه کرد.

بذرپاش در نخستین نشست شورای معاونان:

پیشنهادهای وزارت راه و شهرسازی در قانون بودجه و برنامه 
هفتم توسعه در بخش بودجه ای لحاظ شود

 در حــال حاضــر در اروپا تعداد کامیون شــرکت های حمــل و نقل افزایــش یافته اما 
بــا کمبود راننده مواجه شــده اند و به همین دلیل از رانندگان ایرانی اســتقبال شــده 
و مهاجــرت راننــدگان ایرانــی افزایش یافته اســت، گفته می شــود در حــال حاضر 
تعــداد رانندگان ایرانی و پاکســتانی در شــرکت های حمل و نقل اروپایی زیاد اســت.

وزیر اقتصاد مطرح کرد:

پیشنهاد حمایت های مالیاتی بخش های درگیر رکود در بودجه ١۴٠٢
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